
Přípravy zázemí OSŽ začaly již v  dopo-
ledních hodinách, kdy byl pro účastní-

ky demonstrace přichystán stánek nejen 
s  drobným občerstvením, ale hlavně také 
s předměty s  logem OSŽ, které si členové 
mohli vyzvednout, aby tak ukázali, za jakou 
odborovou centrálu přišli na náměstí pro-
testovat proti krokům stávající vlády.

Na  protestní akci se sešel nespočet 
zaměstnanců z  různých odvětví jako je 
zdravotnictví, školství či strojírenství. Dali 
tak této vládě najevo, že ač jsou členové 
z  různých odborových centrál, a  ne 
ve  všem se úplně shodují, tak schválení 
tzv. ozdravného balíčku a důchodová re-

forma je natolik semkla, že se na náměstí 
všichni sešli v  jednu hodinu odpoledne 
a důrazně prostřednictvím pískání a trou-
bení vyjádřili svůj nesouhlas s  touto vlá-
dou. A samozřejmě rovněž slovními pro-
jevy svých předáků.

Celé vystoupení zahájil Josef Středula, 
předseda ČMKOS, který  zdůraznil, že 
pokud vláda nebude konečně naslou-
chat druhé straně a  její sociální dialog 
bude stále probíhat ve smyslu, že nemíní 
ustoupit ani o  jeden krok, protesty bu-
dou pokračovat.

V  ranním příspěvku na  Radiožurnálu 
premiér Petr Fiala tvrdil, že vláda vede 
sociální dialog, zatímco odborové or-
ganizace s  ní nekomunikují, a  že těmito 
protesty si odboráři pouze chtějí splnit 
své politické ambice. Proti tomuto výroku 
se ohradil snad každý vystupující včetně 
předsedy ASO Bohumíra Dufka. Na pódiu 
promluvil i  předseda OS KOVO Roman 
Ďurčo, jejichž členů se na  náměstí sešlo 
několik stovek a hned ze začátku se i on 
ohradil proti výrokům Petra Fialy.

Závěrem přečetla místopředsedkyně 
Českomoravské konfederace odborových 
svazů společné prohlášení účastníků 
demonstrace za  lepší budoucnost České 
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+ Vánoční příloha

Nepřístupný postoj vlády přiměl odborové organizace k soudržnosti
Odborové sdružení železničářů se  27. listopadu připojilo k protestním akcím ASO a KOVO, které se konaly na Malostranském náměstí v Praze
Předseda Odborového sdružení železničářů Mgr. Martin Malý:  

„Všemi vyjádřeními na dnešních protestech se jako červená nit vine jedna základní myšlenka. Způsob, 
jakým vládní představitelé vedou dialog se sociálními partnery, neplní svůj základní účel, tj. nacházet 
v tomto dialogu – když ne společná – tak alespoň oboustranně akceptovatelná řešení… “

Podnikový výbor OSŽ Správy že-
leznic si na svém jednání 23. 11. 2023 
vyslechnul z  úst předsedy OSŽ Marti-
na Malého neradostnou zprávu z  tzv. 
malé dopravní tripartity o plánovaném 
snížení rozpočtu Ministerstva dopravy 
do SFDI, které se dotýká i Správy želez-
nic. Pozitivnější informace je ta, že po-
třebné prostředky na  opravy, údržbu 
a  provoz by měly být kompenzovány 
úvěry finančních institucí. Předseda PV 
Petr Štěpánek přítomným podrobně 
popsal postup kolektivního vyjedná-
vání od  minimalistického návrhu za-
městnavatele (23. 10.), přes společný 
protinávrh odborových centrál (30. 
10.) k  současnému stavu kolektivního 
vyjednávání. Jde o  zastavení poklesu 
reálných mezd, zachování KOP a  sou-
časný nárok dovolené. Přítomní členo-
vé PV po zodpovězení dotazů vyjádřili 
podporu postupu týmu kolektivních 
vyjednavačů.

Přítomná zástupkyně zaměstnava-
tele Hana Kohoutová podrobně vy-
světlila všechny aktuální personální 
změny související jak se změnou obsa-
zení vedoucích pracovišť, tak s probí-
hajícími změnami organizační struktu-
ry. V  další části se zabývala celkovým 
personálním vývojem za  prvních 
deset měsíců roku a  mzdovým vývo-
jem za  stejné období. Doplnila také 
výši průměrných mezd ve  vybraných 
profesích. V  závěru jednání proběhla 

diskuze nad novou podobou FKSP, 
úpravě Zásad hospodaření a  dalšími 
otázkami.

Listopadové jednání Ústředí OSŽ 
se konalo 22. listopadu v domě Bohe-
mika. Vedoucí oddělení BOZP OSŽ-Ú 
Petr Kožmín informoval o  průběhu 
a  vyhodnocení prověrek BOZP v  roce 
2023. Předsedkyně revizní komise Ba-
runka Balážová informovala o  osmi 
provedených kontrolách v  Pardubic-
kém a  Hradeckém kraji. Tajemnice 
PV při ČD Věra Nečasová vystoupila 
s méně pozitivními zprávami z posled-
ního jednání o kolektivním vyjednává-
ní se zaměstnavatelem. Za  podnikový 
výbor OSŽ ČD Cargo přinesl nové zprá-
vy předseda Radek Nekola. Ke kolektiv-
ní smlouvě řekl, že je prakticky hotová 
z  pohledu zapracování novely zákoní-
ku práce, dále se vede debata o oblasti 
odměňování a benefitů. Petr Štěpánek, 
předseda PV OSŽ Správy železnic, při-
blížil výčet nepříznivých bodů obsa-
žených v  návrhu kolektivní smlouvy 
od  zaměstnavatele na  rok 2024. Spo-
lečně s Radkem Nekolou pak vysvětlili 
prosazování jednotného stanoviska 
všech PV OSŽ k uzavírání kolektivních 
smluv a  prosazování jednotného po-
stupu. 

Martin Malý vysvětlil organizaci de-
monstrace na Malostranském náměstí 
27. listopadu, 

Z jednání vrcholných orgánů OSŽ
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Pokud vláda nebude s odbory 
jednat,  budou protestní akce 
pokračovat 

Členky FISAIC svými výrobky ozdobily vánoční stromky 
na Masarykově nádraží a na hlavním nádraží v Praze
Každý rok před Vánocemi dozdobí stromečky na Masarykově a hlavním nádraží v Praze generální ředitelé ČD a Správy železnic. I letos  
– a to 8. prosince – Mgr. Michal Krapinec z ČD, a.s., ocenil krásné – do posledních detailů vypracované – vánoční ozdoby, které vyrobi-

ly členky Českého zemského svazu FISAIC (Mezinárodní federace pro kulturu a volný čas 
železničářů). S  výzdobou mu za  Odborové sdružení železničářů pomohl místopředseda 
OSŽ a předseda PV OSŽ při ČD Štěpán Lev, který si samozřejmě tuto událost také nemohl 
nechat ujít. 

„Chci popřát všem kolegyním a kolegům klidné a pohodové svátky, plné radosti a 
pokoje. V tomto čase si nejvíce uvědomujeme, jak důležitá je rodina a blízcí. A právě 
Vánoce jsou ideální příležitostí k tomu, abychom si odpočinuli a nabrali nové síly po 
náročném roce. V tomto svátečním období si připomeňme, že radost můžeme mít ne-
jen z dostávání, ale i z dávání. Uvědomme si, že náš společný úspěch není jen a pouze o 
výsledcích, ale také o podpoře a vzájemném respektu. Přeji Vám, abyste si svátky užili 
v kruhu svých nejbližších a nabrali síly do nového roku. Těším se na další spolupráci a 
na to, co společně dokážeme v příštím roce,“ vzkázal od vánočně vyzdobeného stromku, 
který najdete na Masarykově nádraží u pokladen, generální ředitel ČD Michal Krapinec. 

Na dozdobení – a to do 14. prosince – si počkal stromeček v zákaznickém centru Sprá-
vy železnic na hlavním pražském nádraží, kam se vydal ozdoby a úsilí členek FISAIC ocenit 
generální ředitel společnosti Bc. Jiří Svoboda, MBA  (tuto informaci najdete na www.osz.org). 

Miloš Paleček – tajemník PV OSŽ SŽ: 
„Vzhledem�k ekonomické�situaci�rodin�v naší�zemi,�vzhledem�k tomu,�
jak�ozdravný�balíček�ruší�naše�benefity,�jsem�očekával�větší�účast�našich�
členů.�Bez�masové�účasti�na takové�akci�se�vláda�i nadále�bude�chovat�
arogantně,�bude�nás�obcházet,�nebude�vnímat�naše�argumenty,�nebude�nás�
respektovat.�Prosím,�příště�přijďte�všichni,�kteří�můžete!�Nebo�jste�snad�spokojeni?“

PF 2024
Vážení�čtenáři,�
redakce�vašeho�tištěného�
odborového�časopisu�Obzor�
se�s vámi�pro�letošní�rok�loučí�
a přeje�vám�krásné�prožití�
vánočních�svátků�a veselý,�
radostný,�ale�i poklidný�vstup�
do roku�2024.

První�číslo�příštího�roku�vyjde�
15.�ledna.�Aktuální�informace�
však�najdete�na www. osz. org
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republiky a  pozdravila tak i  všechny 
stávkující, kteří se na  Malostranské 
náměstí nemohli v tento den dostavit.

Jak bylo v  proslovech často opaková-
no, pokud vláda nezačne vést sociální 
dialog a naslouchat sociálním partnerům 
a  občanům ČR, budou dnešní protesty 
pouze začátek. 

Jak hodnotí průběh stávkových aktivit 
a především demonstrace odborů někteří 
z účastníků z řad OSŽ? 

Karel Tomeček – předseda ZO OSŽ 
ŽST. Břeclav: 

„Z  mého pohledu měla demon-
strace smysl, v žádném případě nebyla 
zaměřena proti zaměstnavateli, byla 
zaměřena proti krokům stávající vlády, 
mezi které patří především schvá- 
lení tzv. ozdravného balíčku, který 
rozhodně nikoho z  lidí neuzdraví. 
Dále jsme protestovali proti rostoucím 
cenám energie a rušení benefitů, které 
postihne všechny zaměstnance. S  DKV 
Břeclav a  jeho  předsedou Stanislavem 
Holačíkem nás přijelo asi 14 lidí. Počítal 
jsem, že nás tady bude víc.“ 

Renata Dousková – místopředsed-
kyně OSŽ a  předsedkyně Nedrážního 
republikového výboru OSŽ: 

„Přestože byla demonstrace vyhlá-
šena odbory, mezi účastníky této protest-
ní akce se sešli také neodboráři, za což jim 
děkuji. Je zcela patrné, že současná situ-
ace nenechává lidi chladné, ale bohužel 
pouze některé. Vyšší účast na  této akci 
by byla přínosem. Myslím si, že je zcela 
na místě, aby se vláda současnou situací 
začala více zabývat. “

Martin Vavrečka – místopředseda 
OSŽ pro správu majetku:

„Z  mého pohledu je až zarážející, 
jakým způsobem se podařilo této vládě 
sjednotit z  pohledu kritického hodno-
cení činnosti této vlády stranu odborů 

i  zaměstnavatelů. I  přesto, že vznikl 
společný soubor připomínek a návrhů ze 
strany zaměstnavatelů a odborů, který se 
vztahoval k  návrhu tzv. konsolidačního 
balíčku, bylo ze strany vlády akceptováno 
velmi málo. A přitom se v podstatě jedná 
o ne zcela obvyklou shodu aspektů, které 
významně přispívají k  plnění příjmové 
stránky státního rozpočtu a  dalo by se 
tedy očekávat, že tyto náměty budou 
z větší míry akceptovány.“ 

Štěpán Lev – místopředseda OSŽ 
a předseda PV OSŽ při ČD: 

„Demonstrace byla vyústěním dlou-
hodobé nespokojenosti s  postupem 
vlády ČR v  otázce konsolidačního ba-
líčku a  avizované zvýšení regulační 
složky energií z důvodu znovupřenesení 
výdajů za  obnovitelné zdroje na  oby-
vatelstvo. Není dobré, že vláda ČR 
omezila benefity pro zaměstnance, 
což bude mít negativní dopad také pro 
zaměstnavatele. Zaměstnanci benefity 
vnímají jako další formu mzdy.“

Zdeněk Jindra – předseda Výboru 
OSŽ OCÚ STŘED:

„Ze svého pohledu mohu konstatovat, 
že je pro mě velkým zklamáním, kolik se 
účastnilo či spíše neúčastnilo členů OSŽ, 
a to i ze správkáren. Mnoho členů odborů 
z celé republiky i u nás, včetně ostatních 
občanů ČR, kteří neustále vykřikují, že je 
potřeba něco dělat, se mohou zamyslet 
a přemýšlet o tom, proč nepodpořili tuto 
akci svou přítomností. Slyšel jsem spou-
stu důvodu a výmluv, proč nemohou jet. 
Nikdo za nás nic nevybojuje, a když nebu-
dou silné protesty podpořené většinovou 
účastí tak, jak je tomu v  zahraničí, tak 
ničeho nedosáhneme. Bohužel naše 
společnost není v  tomto směru ještě 
vyspělá. Chci poděkovat těm, kteří spo-
lu se mnou byli v  Praze, vzali si i  třeba 
dovolenou a obětovali své pohodlí i čas. 
Poděkování patří i  těm, kteří se omlu-

vili z důvodu nemoci či jiných závažných 
důvodů a nebýt těchto okolností, tak by 
se také zúčastnili.“

Petr Dvořák – předseda ZO OSŽ ONJ 
Praha – doprava: 

„Můj postřeh z  demonstrace je ten, 
že účast byla velmi hojná – i  když si to 
mnozí nemysleli – neboť celý den jsme 
posilovali vlaky jak do Prahy, tak i zpět 
po  ukončení demonstrace. Všechny 
vlaky byly plně vytíženy.“

Na  závěr dejme slovo předsedovi 
OSŽ Mgr.   Martinu   Malému: „Všemi  
vyjádřeními na  dnešních protestech 
se jako červená nit vine jedna základ-
ní myšlenka. Způsob, jakým vládní 
představitelé vedou dialog se sociální-
mi partnery, neplní svůj základní účel, 
tj. nacházet v tomto dialogu – když ne 
společná – tak alespoň oboustranně 
akceptovatelná řešení…" 

Vladislav Vokoun přiblížil přítom-
ným novinky navrhované v  chystané 
důchodové reformě a  předsedkyně 
Republikové rady seniorů OSŽ Danuše 
Polášková informovala o říjnových a lis-
topadových seniorských aktivitách.

Republiková rada seniorů OSŽ 
(30. 11. 2023) na  svém jednání přiví-
tala několik hostů, kteří členům rady 
sdělili aktuální informace z dění v OSŽ. 
Místopředseda OSŽ pro správu majet-
ku Martin Vavrečka spolu s  vedoucím 
Mezinárodního oddělení OSŽ Ond-
řejem Šmehlíkem popsal současnou 
situaci, týkající se rekreačních zařízení 
OSŽ. Dalším hostem jednání byl tra-
dičně předseda OSŽ Martin Malý, který 
členům rady sdělil čerstvou informaci 
o  podpisu kolektivní smlouvy u  Sprá-
vy železnic. Nárůst mezd o 4,2 % a za-
chování všech dosavadních benefitů 
z předchozí kolektivní smlouvy označil 
za dobrý. Dále se Martin Malý věnoval 
vlivu schváleného vládního balíčku 
a jeho dopadu na zaměstnance drah. 

Členové rady dále projednali plnění 
přijatých usnesení z  minulých jednání 
a  zdůraznili důležitost podávání infor-
mací členům jednotlivých klubů senio-
rů OSŽ. Na příští jednání rady 14. pro-

since bylo pozváno celé vedení OSŽ, 
jemuž chce Rada seniorů OSŽ vyjádřit 
poděkování za podporu seniorů.

–RED–

Ve dnech 11. a 12. října se ve švýcarském 
Bernu konal workshop Mezinárodního 
železničního přepravního výboru (CIT) 
na téma  „Nakládání s odpady a výzvy pro 
železniční sektor“. Mezinárodní železnič-
ní unie (UIC) představila současnou roli 
železnice v  přepravě odpadu a  oblasti, 
ve  kterých lze řešení začlenit do  stáva-
jících právních předpisů. Workshop byl 
reakcí na úvodní diskusi v rámci expertní 
skupiny UIC pro nebezpečné zboží týkají-
cí se problémů s touto komoditou.
 Workshop ukázal, že existuje složitá 
struktura řízení a  regulace, a  že existuje 
široká škála praktických problémů, kte-
ré brání přepravě odpadu po  železnici. 
Například současná legislativa není příliš 
dobře přizpůsobena železniční dopravě, 
což železnici znevýhodňuje, přestože ko-
modita využívá prostředky kombinované 
přepravy. V kontextu doby, kdy si EU přeje 
podpořit volnou výměnu odpadů v rámci 
Unie na podporu oběhového hospodář-
ství, se objem přepravovaného odpadu 
zvýší, stejně jako přepravní vzdálenosti.

Je proto stále důležitější, aby se problé-
my, které železnici znevýhodňují, řešily 
buď prostřednictvím železničních orga-
nizací CIT a  UIC, nebo prostřednictvím 
lepší mezinárodní harmonizace právních 
předpisů.

Obě organizace CIT a UIC úzce spolu-
pracují a se svými členskými železničními 
podniky analyzují problémy a  následně 
vytvářejí akční plán pro sektor. Příští ad 
hoc workshop expertní skupiny pro od-
pady se bude konat 30. ledna 2024.

Odkazy:
https://uic.org/com/enews/article/

not-to-go-to-waste-cit-workshop-on-
rail-waste-management-takes-place
 https://www.cit-rail.org/en/cit-news/
article/89/the-difficulties-and-challen-
ges-of-the-international-rail-transport-
of-waste-the-work-of-the-ad-hoc-was-
te-expert-group-weg/
 Doc. Dr. Roman Štěrba

Foto: ÖBB
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�NA  ZAČÁTKU LETOŠNÍCH letních 
prázdnin se rozběhly práce na zdvou-
kolejnění tzv. Branického mostu 
(na  snímku ze dne 26. srpna 2023 
v těsné blízkosti žst. Praha-Braník) na-
cházející se mezi žst. Praha-Radotín 
a  Praha-Krč, jež mají trvat 13 měsíců. 
Tato investiční akce spolufinancovaná 
Evropskou unií vedle zřízení druhé ko-
leje zahrnuje také vybudování nového 
přemostění Údolní ulice, nových tech-
nologických objektů v  Krči a  na  Spo-
řilově, či odbočky Spořilov (umožní 
přejíždění z  jedné koleje na  druhou). 
Zároveň dosud jednokolejná zastávka 
Praha-Kačerov na trati 210 získá nové 
druhé nástupiště o  délce 220 m (Pře-
stup na metro C a autobusy MHD za-
jistí nově vybudovaná lávka).

Zkapacitnění zmiňovaného „mostu 
Inteligence“ o délce 900 m pocházejí-
cího z  poloviny minulého století (Vy-
stavěn byl v  letech 1949–1955 podle 
projektu Jiřího Klimeše původně pro 
dvoukolejný provoz, avšak nakonec 
jako jednokolejný byl zprovozněn až 
v roce 1964, kdy byla dokončena nava-
zující infrastruktura. Na jeho výstavbě 
se tenkrát podíleli různí úředníci a pří-
slušníci inteligence v  rámci nucených 
prací), jež je součástí nákladního prů-
tahu Prahou, přinese též možnost za-
vedení nových tangenciálních (měst- 
ských) vlakových linek, přičemž tudy 
bude odkloněna veškerá doprava 
po  uzavření traťového úseku Praha 
Smíchov–Praha hl. n. během plánova-
né rekonstrukce mostů pod Vyšehra-
dem. Tomáš Martínek

�LETOS V ČERVNU UPLYNULO de-
set let od  sesuvu cca 200 m drážního 
tělesa regionální tratě 097 Lovosice– 
Teplice v  Čechách  v  Českém středo-
hoří pod kamenolomem Dobkovičky 
(traťový úsek Chotiměř–Radejčín). 
Tato událost se stala v  nočních hodi-
nách dne 7. června roku 2013 a jistě ji 
způsobil tehdejší vysoký úhrn dešťo-
vých srážek. Od té doby je tím pádem 
v úseku Lovosice–Radejčín  zavedena 
náhradní autobusová doprava obslu-
hující navíc obec Velemín nacházející 
se v  blízkosti této tratě (Dobkovičky 
však obsluhovány nejsou). Během 
této doby se provedlo několik studií 
ohledně obnovy předmětného traťo-
vého úseku, kde by musela být pro-
vedena sanace železničního spodku 
ve větším rozsahu. Podle nejnovějších 
informací je v  plánu překlenutí toho-
to místa železničním mostem o sedmi 
polích s  rozpětím 20 m. Nyní probíhá 
stavební povolení a hotovo by mohlo 
být nejdříve v  roce 2026 dle finanč-
ních prostředků, neboť hodnota této 
případné investiční akce již přesahuje 
1 mld. Kč (dle posledních informací 
z  března letošního roku). Kéž by k  ní 
došlo, poněvadž se jedná o strategic-
kou a  pro tamní region významnou 
trať nejen s  turistickým potenciálem. 
Na  snímku ze dne 26. května 2023 je 
zachycena nefunkční předvěst vjez-
dového návěstidla do  žst. Chotiměř 
na vyloučeném úseku.  
 Tomáš Martínek

Všimli jsme si

ZE SVĚTA

PŘEDSTAVUJEME  OSOBNOSTI  TVÁŘE OSŽ

(Dokončení�ze str.�1)

(Dokončení�ze str.�1)

Z jednání vrcholných orgánů OSŽ

Pokud vláda nebude s odbory 
jednat,  budou protestní akce 
pokračovat   

Ing. Josef Schrötter, nezávislý železniční expert, publicista, spisovatel: 
„Systému ETCS a dálkovému řízení dopravy 
je nutné věnovat zvýšenou pozornost!“

Josef Schrötter patří mezi dopisovate-
le Obzoru, kde jsou zveřejňovány jeho 
články, týkající se především oblas-
ti železniční sdělovací a  zabezpečova-
cí techniky. Rozsah jeho tvorby je ale 
daleko širší – kromě jedenácti populár-
ně naučných knih o železnici, které do-
sud napsal, se zajímá též o  alternativ-
ní medicínu, léčitelství, psychotroniku 
a paranormální jevy a z této oblasti na-
psal šest knih. „O psaní se zajímám již 
od dětství – ve škole jsem založil třídní 
časopis a přispíval jsem také například 
do časopisů Pionýr, později jsem se již 
věnoval železničářské tématice do růz-
ných železničářských časopisů.“

Důvod jeho zájmu o železnici je zřej-
mý – Josef Schrötter se narodil v želez-
ničářské rodině, vyučil se elektromecha-
nikem sdělovacích a  zabezpečovacích 
zařízení, dálkově vystudoval Střední prů-
myslovou školu v České Třebové – obor 

sdělovací 
a  zabezpečo-
vací techni-
ky v  dopravě, 
jakož i  vyso-
kou školu do-
pravní v Žilině 
v  témže obo-
ru. „U  dráhy 
jsem začínal 
jako návěst-
ní dozorce 

v Šumperku, pak jsem prošel funkcemi 
návěstní mistr, vedoucí návěstní mistr, 
vrchní návěstní mistr a  krátkou dobu 
jsem působil na  Správě Střední drá-
hy v Olomouci a pak jsem byl povolán 
na  Federální ministerstvo dopravy,“ 
popisuje svoji pracovní dráhu. Po vzniku 
Ústředního ředitelství ČSD v  roce 1988 
pracoval na  odboru 14 a  po  rozdělení 
ČSFR na Generálním ředitelství Českých 
drah. V roce 2004 začal pracovat ve spo-
lečnosti AŽD Praha s.r.o. (Automatizace 
železniční dopravy) ve funkci náměstka 
obchodního ředitele, kde mimo jiné vedl 
skupinu techniků pro vývoj kompenzá-
torů pro vlaky Pendolino, aby nerušily 
zpětným trakčním proudem zabezpečo-
vací systémy. 

Kromě železnice je velikým koníč-
kem Josefa Schröttera alternativní me-
dicína, o které napsal již šest knih a pra-
videlně publikuje již 20 let v  měsíčníku 

Regenerace. Je také dobře znám i z čin-
nosti FISAIC (Mezinárodní federace pro 
kulturu a volný čas železničářů), kde pů-
sobí v sekci malířů a literátů. V roce 2019 
převzal od Správy železnic ocenění „Vý-
znamná osobnost železniční infrastruk-
tury“. Je natolik výraznou osobností, že 
všechny jeho aktivity je možné lépe vy-
sledovat na  internetu. Je uveden také 
v internetové encyklopedii Wikipedie.

Josef Schrötter se zúčastnil rovněž se-
tkání dopisovatelů Obzoru v  Kořenově 
(17. a 18. října 2023), kde v diskusi pouká-
zal mimo jiné také na oblast dálkového 
řízení dopravy a na zabezpečení jízd vla-
ků systémem evropského vlakového za-
bezpečovače ETCS. Oběma těmto systé-
mům je podle jeho slov nutné věnovat 
zvýšenou pozornost, neboť jsou prak-
ticky v začátcích a týkají se snad nejdů-
ležitější oblasti železnice – její bezpeč-
nosti. „Vybudování systému ETCS je 
finančně náročné a  pro jeho plné na-
sazení od roku 2025 je nutné ještě od-
stranit některé problémy, které se zde 
vyskytují. U  dispečerského řízení do-
pravy jsou často zmiňovaným nedo-
statkem chybějící lidé ve  stanicích při 
výskytu závad,“ připomněl v diskusi Jo-
sef Schrötter. Přislíbil také napsat do ča-
sopisu Obzor články z oblasti nového ří-
zení a zabezpečení železnice.

Miroslav Čáslavský
Foto: Jan Buchta

CIT a UIC o přepravě 
odpadu po železnici

Nepřístupný postoj vlády 
přiměl odborové organizace 
k soudržnosti

 PV OSŽ Správa železnic , s.o., Ústředí OSŽ, RRS OSŽ

� (Podrobnosti�na��www.osz.org)



Společně s bianko směnkou je třeba 
uzavřít i dohodu o vyplňovacím smě-
nečném právu. Ta vymezuje, za jakých 
podmínek je majitel směnky oprávněn ji 
vyplnit. Je to právní jistota pro dlužníka 
i věřitele. Nejvhodnější je sepsat sou-
vislý text a podpisy notářsky ověřit.

Věřitel nemá povinnost takovou do-
hodu uzavřít a  jeho argument proti 
potenciálnímu dlužníkovi „Nechcete,  
nechte být“ pro většinu žadatelů zname-
ná, že podepíší směnku bez této dohody, 
protože jsou ve velké finanční tísni.

Bianko směnka je směnka, ve  které 
výstavce (dlužník) některé údaje záměr-
ně nevyplní (zejména částku, termín 
splatnosti). Oprávněný majitel směnky 
může tyto údaje podle dohody sám do-
plnit a předložit směnku k proplacení.

Okamžikem prodlení se splácením 
věřitel bianko směnku dodatečně vy-
plní o  částku navýšenou všemi sank-
cemi, několikanásobně převyšující 
půjčenou částku a uplatní ji u soudu, 
nebo prodá třetí osobě, která se tak 
stává věřitelem.

Není-li směnka v  termínu splacena, 
může se věřitel domáhat jejího propla-
cení soudně a následně i exekučně! Tak 
lze rychle přijít o dům, byt a další nemo-
vité i movité věci. 

Pokud směnka obsahuje veškeré 
zákonné náležitosti, soud bez jednání 
vydá směnečný platební rozkaz. Bránit 
se lze námitkami v patnáctidenní lhůtě, 
přičemž v námitkách se musí uvést vše, 
co proti směnečnému platebnímu roz-
kazu namítá, což je velmi obtížné. Pokud 
ovšem věřitel směnku převedl na  třetí 
osobu, nelze už proti této třetí osobě na-
mítat, že žalovaná částka je výrazně vyšší, 
nebo že už byl dokonce dluh splacen. 

Pro doručení směnečného plateb-
ního rozkazu vyžaduje zákon výlučně 
převzetí do  vlastních rukou, náhradní 
doručení (vhozením do schránky) je vy-
loučeno. 

V  bianko směnce není vyplněna de-
finitivní částka, která se doplňuje do-
datečně. To může vést až k situaci, kdy 
spekulant v  pozici věřitele do  směnky 
napíše jinou částku, nebo o  nulu více, 

než činí skutečně půjčená částka. Dalším 
problémem je nezlikvidovaná směnka. 
Dlužník půjčenou částku uhradí, ale 
věřitel směnku nezlikviduje a  dlužnou 
částku po  něm znovu požaduje. Toto 
jednání (tzv. podraz) musí podvedený 
dokázat. On nese důkazní břemeno.

Lichva je sice upravena v  ustano-
vení § 218 zákona č. 40/2009 Sb., 
trestní zákoník, ve  znění pozdějších 
předpisů, avšak naplnění skutkové 
podstaty tohoto trestného činu se 
těžko prokazuje. Na základě judikátů 
Nejvyššího soudu ČR je lichvou čtyř-
násobek běžného úroku, který je po-
skytován bankami v ČR.

Bianko směnka je tzv. žebrákem snad-
no a rychle – a zřejmě až do konce života.

Luděk Šebrle, 
analytik�rozborář�SPO�OSŽ-ústředí

   JUDr. Petr Večeř, 
vedoucí�SPO�OSŽ-ústředí

Se zájmem jsem si přečetl 
v č. 21 Obzoru článek Mazanice 
„Do  týdne“. Plně chápu rozhoř-

čení jeho autora nad počínáním spre-
jerů ničících cizí majetek a  způsobu-
jících problémy mnoha lidem, kteří 
jejich barbarské skutky musí napra-
vovat nebo jimi trpí. Jejich „veledíla“ 
působí dopravcům každoročně škody 
v řádu desítek milionů korun. Největší 
podíl škod nesou České dráhy. 

Posprejování drážního vozidla na-
plňuje skutkovou podstatu přečinu 
Poškozování cizí věci podle § 228 odst. 
2 trestního zákoníku. Pachateli může 

soud uložit trest odnětí svobody až 
na jeden rok, zákaz činnosti nebo pro-
padnutí věci. Při způsobení značné ško-
dy (nejméně jeden milion Kč) je trestní 
sazba šest měsíců až tři léta. Způsobí-li 
pachatel škodu velkého rozsahu (nej-
méně deset milionů Kč), pak hrozí trest 
odnětí svobody na dvě léta až šest let. 

Vzhledem k  častému výskytu to-
hoto trestného jednání a  celkové 
výši škod způsobených dopravcům 
a také následným provozním obtížím, 

které samozřejmě postihují i  cestují-
cí, lze konstatovat, že zákonem defi-
nované tresty jsou doslova směšné. 
Největším problémem ovšem je, že 
zadržených a  usvědčených sprejerů 
je z  celkového počtu útoků jimi ve-
dených jen zlomek. Ochraně majetku 
dopravců by měla být věnována větší 
péče, než je tomu dosud.

Ve  věci právní kvalifikace zmí-
něných skutků jsem přesvědčen, 
že vzhledem k  provozním obtížím 
a  následným škodám způsobených 
nutným odstavením posprejovaných 
drážních vozidel z  provozu, by tato 
trestná činnost měla být posuzována 
podle jiného, přísnějšího ustanovení 
trestního zákoníku, než je citovaný 
§ 228 tr. z. Rozsah tohoto článku ne-
umožňuje podrobný právní rozbor 
tohoto názoru. 

V  závěru své úvahy opakuji, že 
plně chápu rozhořčení autora v úvo-
du jmenovaného článku. Není sám, 
koho pohled na barbarsky posprejo-
vaná drážní vozidla rozpálí „do běla“. 
Nedoporučuji však nikomu, aby bral 
spravedlnost do  svých rukou. Mohl 
by si způsobit řadu nepříjemnos-
tí. Pachatelé této trestné činnosti 
mají většinou nejen dostatek peněz 
na  drahé spreje, ale také na  právní 
pomoc renomovaných advokátů 
v  případě dopadení. Nechme tedy 
spravedlnost v  rukou příslušných 
státních orgánů.

�� Vladimír Selucký

Jak jsem už psal, na koridorové zastávce na trati Praha–Benešov po de-
setileté kritice Správa železnic vyměnila plechové sedačky (typ samovaz 

z 50. let) za nové kovové lavičky. Rozdíl je, že předtím i docela dlouho po deš-
ti se voda na plechové atrapě lavičky držela, a to po celé sedačce. Představ-
te si, že na nové se voda drží také neméně dlouho i když k pokroku došlo, 
drží se jen na konci sedací části v takové prohlubni. Takže stejně jako před-
tím se na ni i déle po dešti nedá sednout, ani odložit zavazadlo, které není 
vybaveno nepromokavým obalem. Shodou okolností jsem se předevčírem 
vrátil z  týdenního pobytu v rozvojové zemi – ostrova Barbados. Náhodou 
jsem zjistil, že tam mají pro cestující čekající na veřejnou dopravu podobný 
typ laviček, ale s normálním zakončením sedací části bez prohlubně, takže 
se tam voda nebude držet i kdyby průtrž mračen protrhla střechu nad lavič-
kou. Na základě této zkušenosti navrhuji pro nákupčího či výrobce laviček 
ze Správy železnic služební cestu do této země třetího světa, aby viděl, jak 
v této ne moc rozvinuté zemi se starají o čekající cestující na odjezd veřejné 
dopravy. A kdybych byl jeho nadřízeným, tak bych uvedenému pracovníko-
vi uložil na jeho náklady výměnu laviček za ty, alespoň barbadoské úrovně.  
 Foto: Petr Rádl

Co je bianko směnka a jaká rizika přináší?
PRÁVNÍ PORADNA

Správa železnic pokročila v přípravě pro-
cesu financování modernizace a výstav-
by trati na Letiště Václava Havla formou 
partnerství veřejného a  soukromého 
sektoru (Public Private Partnership, 
PPP). Generální ředitel Správy železnic 
Jiří Svoboda a ředitel pro region střední 
Evropy Evropské banky pro rekonstrukci 
a rozvoj (EBRD) Mark Davis dnes pode-
psali dohodu o  poskytování poraden-
ských služeb. Na  jejím základě zajistí 
EBRD transakčního poradce PPP pro-
jektu, který pro Správu železnic připraví 
podklady k veřejné zakázce na koncesi-
onáře celé stavby. 

Výstavba vybraných úseků mezi Ma-
sarykovým nádražím a Letištěm Václava 
Havla se předpokládá s  využitím PPP. 
Koncesionář zajistí i  následnou provo-
zuschopnost trati. 

Na základě studie proveditelnosti PPP 
spojení Praha – Letiště – Kladno Správa 
železnic zvažuje dvě základní varianty 
realizace. V rámci obou by koncesionář 
vybudoval či zrekonstruoval všechny 
úseky mezi stanicemi Praha-Veleslavín 
a Praha-Letiště Václava Havla, druhá va-
rianta navíc zahrnuje i úsek do Kladna. 
Rozdíl je také v rozsahu provozuschop-
nosti a modelu údržby. 

Náklady u  první varianty dosahují 
16,6 mld. Kč, u druhé pak 23,3 mld. Kč. 
Celková délka úseků činí téměř 40 ki-
lometrů, s  jejich modernizací se počítá 
v letech 2025 až 2029.

Projekt modernizace železnice z Pra- 
hy do  Kladna s  připojením Letiště 
Václava Havla je rozdělen na  víc než 
desítku staveb. V letech 2017 až 2020 
prošel rekonstrukcí Negrelliho via-
dukt. Loni začala přestavba trati mezi 
stanicemi Kladno a Kladno-Ostrovec, 
letos v lednu ji následovala moderni-
zace úseku Praha-Bubny–Praha-Vý-
staviště. 

Připravuje se tendr pro stavbu Praha-
Ruzyně–Kladno, krátce před zahájením 
je pak modernizace Masarykova nádra-
ží. Následovat by měly práce v úseku Pra-
ha-Ruzyně–Praha-Letiště Václava Hav- 
la a na novostavbě stanice přímo na le-
tišti. Od roku 2026 se pak plánuje pře-
stavba tří úseků mezi novou zastávkou 
Praha-Výstaviště a stanicí Praha-Ruzyně. 
Na  závěr přijde na  řadu tzv. zaokruho-
vání, které umožní přímé spojení letiště 
s Kladnem.

 Nela Eberl Friebová,�
vedoucí�tiskového�oddělení�

Správa�železnic,�s.o.

Dne 30. listopadu 2023 byla sjednána 
Podniková kolektivní smlouva Sprá-
vy železnic, státní organizace, na  rok 
2024. Za zaměstnavatele sjednal tuto 
kolektivní smlouvu generální ředitel 
Správy železnic, státní organizace, 
Bc.  Jiří Svoboda, MBA, se zástupci 
všech devíti odborových organizací 
působících u této společnosti.

V  nově uzavřené podnikové kolek-
tivní smlouvě pro rok 2024 dochází 
zejména ke  zvýšení tarifních mezd 
o 4,2 % a zachování dosavadní úrovně 
ostatních složek mzdy a dosavadních 
benefitů.

Současně došlo v  rámci kolektivní-
ho vyjednávání k dohodě o vyplacení 
jednorázové mimořádné odměny ge-
nerálního ředitele se mzdou za měsíc 
listopad 2023 ve  výši 12  000  korun 
zaměstnancům Správy železnic, kteří 
splní stanovené podmínky.

Dne 4. prosince došlo k dohodě o pa-
rametrech nové podnikové kolektivní 
smlouvy ve společnosti ČD Cargo, a.s., pro 
rok 2024. Předmětem dohody je plošné 
navýšení tarifních mezd v rozsahu 4,5 %. 
V rámci celého systému odměňování se 
vyjednavači dále zaměřili na klíčové pro-
fese v provozní oblasti této společnosti.

Dne 5. prosince došlo k dohodě odbo-
rových centrál a  zaměstnavatele o  PKS 
ČD, a.s., na  rok 2024. Společné jednání 
dospělo k závěru, který stabilizuje všech-
ny zaměstnance Českých drah. Navýšení 
do tarifních mezd ve výši 2,3 %, každý za-
městnanec obdrží měsíčně mimořádnou 
odměnu ve  výši 1  000,-  Kč, která před-
stavuje nárůst 2,2 %. Měsíční nárůst kaž-
dého zaměstnance (včetně smluvních 
mezd) je 4,5 %.

Miroslav Maincl, 
Bc. Marta Urbancová, Štěpán Lev

EBRD pomůže Správě železnic 
při výběru koncesionáře 
stavby trati na letiště

Správa železnic, ČD Cargo a České 
dráhy mají sjednány podnikové 
kolektivní smlouvy na rok 2024

Rubrika Postřehy čtenářů:

 Na webových stránkách se zaměříme 
i  na  zahraniční železnice, neboť také 
zde je otevřena rubrika Ze světa. 

Rubrika Cestujeme za  poznáním 
i odpočinkem:
 Krásy naší železnice jsou bez diskuze. 
Ale my neopomíjíme ani ty zahranič-
ní. Mallorcou nás provede Ing.  Jiří Pelc 
v  článku Ostrov Mallorca nejsou jen 
pláže.

Miroslav Zikmund:
 Na ČT 2 běží od 3. listopadu 2023 za-
jímavý seriál Vlaky ve válce, lze ho do-
hledat zpětně v  internetovém vysílání 
i na PC.
Pavel Černoch: 
 V Obzoru č. 18, v článku ASO byl po-
užit nesprávný údaj. Čerpal jsem z této 
informace ČTK, kde je správný údaj: 
https://www.novinky.cz/…618

Rok bezpečáka se skládá z mnoha věcí. Jednou z nich jsou prověrky BOZP, 
které nám, svazovým inspektorům BOZP, přinášejí nejen spoustu cestování, 
ale i setkání s přáteli, fotky do mobilu a profesní potěšení z toho, jak se vaše 
pracoviště mění postupně k lepšímu. 

I když je začátek a konec prověrek dán většinou kolektivní smlouvou, pro 
nás končí až teď – po vydání Informace o průběhu a vyhodnocení prověrek 
BOZP v roce 2023 a otištění těchto řádků, které vás navedou přímo na od-
kaz ke stažení dokumentu (webová stránka OSŽ, položka BOZP, ke stažení).

V roce 2023 jsme se zúčastnili (ať už za vás nebo s vámi) 187 prověrek BOZP 
napříč všemi zaměstnavateli, u kterých má OSŽ své členy. Všem zástupcům 
základních organizací, které jsme na místě potkali, děkujeme a na ty, kteří to 
letos nestihli, se těšíme v roce 2024. 

Připravte se… pozor… za pár dnů zase začínáme! 
 Dana Žáková –�oddělení�BOZP

Kde něco končí, něco začíná…

Najdete na 
www.osz.org

Informujeme

Nejezdící jezdící schody
Je to až k nevíře, jaké problémy má po nejméně jed-
no desetiletí Správa železnic s  funkčností jezdících 
schodů ve vlajkové lodi – na hlavním nádraží v Pra-
ze. Nyní už nejméně čtrnáct dní zase nejezdí jezdící 
schody na 7. nástupiště. Zde v prostředním koridoru, 
který nejvíce slouží cestujícím, nás sice vítá obrovská 
cedule, kolik tam v budoucnosti bude chodit cestu-
jících. Ale to je informace, která cestující zrovna při 
nadávání na Správu železnic moc nezajímá, spíš by 
tam měla vždy být cedule, jak dlouho bude Správa 
železnic ty nešťastné nejezdící jezdící schody opra-
vovat. A to tato organizace, které trvá víc než deset 
let konečně už nefunkční schody buď pořádně opra-
vit nebo instalovat nové, má stavět vysokorychlost-
ní železnici. Takto by postupoval jakýkoli jiný majitel, 
jednotlivec nebo firma ve Střední Evropě ve 21. sto-

letí, a to už ve 20. letech. Ne tak Správa železnic, a tak 
se ptám, kdy tentokrát schody budou opraveny nebo 
už konečně vyměněny? A pro špičky této státní orga-
nizace ukládám dobrovolný úkol, aby si s kočárkem 
s dítětem cvičně třeba pětkrát vyšli z podchodu na 7. 
peron. Třeba by pak opravy trvaly kratší dobu.�
� Text�a foto:�Petr�Rádl

NÍZKÉ TRESTY PRO SPREJERY

Ilustrační foto: Milan Sedlák

NÁZORY ČTENÁŘŮ  POSTŘEHY  DISKUZE

Malé srovnání

� (Podrobnosti�na��www.osz.org)



V  pátek 17. listopadu 2023 zvítězil 
zdravý rozum nad byrokracií. 

Tento den se na  „Kozí dráze“ 
v úseku Děčín nákladní nádraží–Tel-
nice objevila lokomotiva 749 253-1 
(ex 752  083-6, ex T478.1215) v  čele 
mimořádných vlaků 91300–91307 
dopravce KŽC doprava, s.r.o., ve-
dených z  Děčína hl. n. do  Telnice 
a zpět.

Jízdy se uskutečnily v souvislosti se 
zahájením Telnických vánočních trhů 
a  zahájení zimní turistické sezóny 
v Krušných horách.

Návoz soupravy tvořené čtyřmi 
vozy Bix (ex Balm-k), z nichž jeden je 
rekonstruován na  bufetový vůz, se 
uskutečnil Sv 91299 z  Prahy Čakovic 
s  plánovaným odjezdem v  6:17 – 
s možností přepravy členů KŽC – s ná-
stupem v Čakovicích a Podbabě.  

Jízda proběhla s drobnými odchyl-
kami od  vypracovaného JŘ. Na  kar-
línském viaduktu dostal přednost Os 
9610, v  Roztokách u  Prahy předjetí 
R 696, oproti předpokladu projetí 
v Kralupech a Vraňanech. V Roudnici 
„pozdě volno na odjezdu“ – vjezd Os 
6943, rovněž Prackovicemi a  ústec-
kým hlavním nádražím – vcelku oje-
dinělý – průjezd vlaku přepravujícího 
cestující. 

V  úseku Děčín hl. n.  nákl. n.–Jílo-
vé u  Děčína byla rychlost omezena 
na 40 km/h. 

O jízdy byl mezi veřejností zájem – 
navzdory sychravému podzimnímu 
počasí – sice nepršelo, ale bylo chlad-
no a  místy foukal nepříjemný vítr. 
Nástup/výstup  byl i  na  mezilehlých 
zastávkách. Na telnickém nádraží byl 
„jarmark“ se vším všudy, svůj stánek 

tam měl i organizátor krajské dopra-
vy – DÚK.

Sic jízdy vlaků s  Bardotkou nebyly 
extra veřejně propagovány, podél 
trati byli početní fotouši dokumentu-
jící bardotkovou premiéru. 

Účastníci ranní soupravové jízdy 
shlédli pokračující výstavbu nového 
nádraží v Bubnech. 

V  podvečerních hodinách se sou-
prava vracela zpět do  Čakovic pod 
číslem 91308. V  informačních systé-
mech GRAPP/Interaktivní mapa SŽ 
nebyl tento vlak zobrazen.�

 Miroslav Zikmund

Parní lokomotiva 464.102 „Ušatá“ 
vyrobená v  ČKD v  roce 1940, jež 
právě prošla generální opravou, pa-
tří Národnímu technickému muzeu. 
O  víkendu 25. a  26. listopadu byla 
slavnostně představena jako pro-
vozní parní lokomotiva NTM široké 

veřejnosti v  Praze 
a jeho okolí. V so-
botu proběhla ne-
veřejná jízda pro 
sponzory z  Ma-
sarykova nádraží 
přes Libeň a  Smí-
chov po  nejstr-
mější železniční 
trati v  Praze tzv. 
pražském Sem-
meringu do  Hos-
tivic a přes Rudnou u Prahy a Prokop-
ské údolí zpět do Prahy. V neděli 26. 
listopadu vyjela Ušatá z  Prahy přes 
Kladno a  Lužnou u  Rakovníka 
do  Chomutova do  depozitáře NTM. 
Vlak byl určen pro širokou veřejnost. 
Díky studenému zimnímu víkendu 
a  sněhové nadílce si příznivci želez-
nice a fotografové užili jízdu parního 
vlaku plnými doušky. Organizátorům 
a NTM patří velký dík za víkend plný 
železniční nostalgie. Ušaté přejme 
hodně kilometrů po  našich kolejích. 
 Vít Mareš

V  letošním roce uběhlo 140 let 
od  zprovoznění místní dráhy Krupá–
Kolešovice, kterou v  tabulkovém jízd-
ním řádu najdeme pod číslem 125. Trať 
vede malebným krajem chmelnic se-
verně od  města Rakovník. V  součas-

né době je bez pravidelného provozu, 
a  tak na  ní v  minulých letech zejmé-
na o  prázdninových víkendech jezdi-
ly parní nostalgické vlaky společnos-
ti KHKD. I železniční muzeum v Lužné 
u Rakovníka sem vypravovalo své nos-

talgické vlaky. Letos díky výročí pro-
běhly ve dnech 23. a 24. září a 14. říj-
na jízdy zvláštních vlaků. O víkendu 23. 
a 24. září se několikrát za den předsta-
vila lokomotiva T435.0114 „Malý Hek-
tor“ s  třemi přípojnými vozy 020 Bix 
v trase Lužná u Rakovníka–Krupá–Ko-
lešovice a zpět. Lokomotiva i přípojné 
vozy vlastní společnost Posázavský Pa-
cifik.

V  sobotu 14. října vypravila společ-
nost KHKD tři páry parních vlaků s par-
ní lokomotivou 354.7152 přezdívanou 
„Sedma“ se soupravou vozů Ci. V ten-
to den bylo i v Kněževsi otevřeno depo 
společnosti KHKD a návštěvníci a ces-
tující měli možnost si prohlédnout za-
jímavosti, o  které se členové Klubu 
historické kolejové dopravy ve  svém 
sídle v Kněževsi starají. Organizátorům 
oslav a sponzorům patří velké poděko-
vání za důstojnou oslavu místní dráhy 
v překrásném kraji. Vít Mareš

Vlastislav Dvořák
           
PROTEST 

Dav s vlajkami se pohne v pochod 
a zvolna prochází Prahou. 
Změní něco touto snahou? 
Jde tu Uničov, Cheb, Tanvald, Náchod…

Pětikoalice zdá se býti svorná. 
Starají se o své dobré bydlo,
že jim není hanba, stydno. 
Mnohá skončila přátelství nerozborná. 

Jaký cíl má naše vláda?
Snaží se rozdělit společnost 
a spoléhají na netečnost.
Z novinek nám spadla brada.

Rozpočet je guláš čísel, plev.
Lidé jsou víc a víc chudí,
a premiér Nutella lže a prudí.
Připomíná Augiášův chlév.

Poslanci hlasují jen podle trika.
Krátkozrakost koalice voliče
žene Okamurovi do náruče.
Takhle se dělá hloupá politika.

Chceme lepší život pro děti i vnoučata!
Slyšíme stálé výmluvy na Babiše.
Hanba vám! Raději už buďte tiše!
Je situace k tomu načatá?  

Bejt chytrej, to je jediný majetek, 
který vám nikdo nemůže vzít.
Z chytrosti se nedá nikdo žádným 
dekretem vystěhovat.
 Jan Werich

 –bl– 
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FANTOVA BUDOVA 
JE OPĚT V PLNÉM 

LESKU

Správa železnic slavnostně otevřela zrekonstruované prostory historické Fantovy budovy na pražském hlavním nádraží. Secesní interiéry pod rukama stavbařů a restaurátorů 
opět rozkvetly a vrátil se jim původní lesk. V příštím roce se zde začnou konat pravidelné komentované prohlídky pro širokou veřejnost. Otevře se také kavárna, pro kterou Správa 
železnic nyní hledá provozovatele. Velké sály budou sloužit pro kulturní a společenské události. 

„Pražské hlavní nádraží je víc než jen železniční stanice. Je to současně důležitý přestupní uzel, moderní obchodní galerie a nyní se díky dokončení historických prostor 
Fantovy budovy stává také reprezentativním společenským centrem. Vracíme mu tak význam, který mělo v minulosti,“ konstatoval ministr dopravy Martin Kupka. 

„Na hlavním nádraží ale ještě zdaleka nekončíme. Je před námi druhá etapa stavby, během které dojde na renovaci jižní části Fantovy budovy a také jejích vyšších pater. 
V rámci společného projektu Nový hlavák pak provedeme rekonstrukci nové odbavovací haly a revitalizaci okolí,“ popsal generální ředitel Správy železnic Jiří Svoboda.

 Text a foto: Správa železnic

140  LET  MÍSTNÍ  DRÁHY  KRUPÁ–KOLEŠOVICE

 Ušatá 464.102 žije

Postřeh z odborové demonstrace
Ať již bude akce hodnocena  jakkoliv, jak ilustruje tento snímek, péče o členy OSŽ  byla ze 
všech nejlepší. Poděkování patří i těm, kteří nejsou na fotografii! Foto: Antonín Hraše

ŽELEZNICE VE FOTOGRAFII
http://vitmar.wgz.cz

Bardotkou do Telnice

1. Nedělní ranní parní vlak na čele s Ušatou vlak projíždí po trati 122 mezi stanicí Praha 
Smíchov a stanicí Praha Žvahov. 2. Sobotní parní vlak s parní lokomotivou 464.102 "Uša-
tá" projíždí po prvním mostě přes Prokopské údolí v Praze. 3. Sobotní parní vlak s parní 
lokomotivou 464.102 "Ušatá" přijíždí do Rudné u Prahy. 4. Parní vlak z Prahy do Chomu-
tova na čele s Ušatou projíždí po trati 120 mezi zastávkou Kačice a stanicí Stochov.

Sháníte dárek pod stromeček pro své blízké?

Využijte Vánoční poukaz 
do rekreačních zařízení OSŽ

Více na www.rekreaceosz.cz
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Vánoční příloha„Vánoce jsou opravdu 
Vánocemi, když je 
slavíme tím, že dáváme 
světlo lásky těm, kteří to 
nejvíce potřebují.“ 
  
Ruth Carter Stapleton

Mikuláš s anděly a čerty zavítal na hlavní nádraží v Praze
První�adventní�nedělní�odpoledne�v budově�hlavního�nádraží�patřilo�dětem�členů�ZO�OSŽ�DKV�Praha,�které�pro�ně�v čele�se�svým�předsedou�
Miloslavem�Mojžíšem�uspořádalo�3.�prosince�Mikulášskou�besídku.�

Přípravy�celého�programu�se�zhostil�první�běh�letního�dětského�tábora�Chrudimka,�kdy�aktéři�Libor�Pavel�jako�Mikuláš�a Zbyněk�Petráček�
jako�Lucifer�bavili�děti�zajímavým�příběhem�o uzdravení�nemocných�čertů,�napadených�zákeřným�čertím�virem.�Děti�soutěžily�v zajímavých�
disciplínách,�uzdravovaly�čerty�živou�vodou�ze�studánky�a kromě�mikulášských�balíčků�na závěr�dostaly�spoustu�sladkých�odměn�za své�
nadšení�a výkony.�Zábavným�odpolednem�provázeli�moderátoři�Milan�Syblík�a Michal�Dobeš.�

Akce�se�koná�každoročně�a věřím�tomu,�že�i když�dá�organizátorům�příprava�hodně�práce,�nadšené��a spokojené�děti��jsou�jim�dostatečnou�
odměnou.�� Daniela Houdková

Rozhovor s Jaroslavem Benešem, 
řezbářem a dobrým člověkem:

„BAŤA CHTĚL PŘIVÉST 
DO LOŠTIC ŽELEZNICI…“
O  práci loštického řezbáře Jaro-
slava Beneše se čtenáři Obzoru již 
mohli dočíst leccos zajímavého. Při 
poslední návštěvě jeho pohyblivé-
ho betlému jsme si povídali mimo 
jiné také o  historii figurek v  bet-
lému, které jsou vyřezány na  po-
čest významným loštickým a  mo-
ravským i  slezským osobnostem, 
k  nimž každý rok přibývá něko-
lik dalších figurek. Vloni to byl za-
kladatel zdejší tvarůžkářské firmy 
Alois Wessels (1864–1944) a  slez-
ský básník Petr Bezruč (1867–
1957).

Přibyly i letos nějaké nové figurky?
Letos� betlém� doplnily� figurky� Jakuba�
Oliveriuse� a  Tomáše� Bati.� Jakub� Olive-
rius� je� loštický� občan,� který� byl� zvolen�
jako�král�Tvarůžek�III.�–�v pořadí�již�tře-
tí� patron� Loštických� slavností,� které� se�
zde�pořádají� již�třicet� let.�Brýle�tomuto�
králi� vyrobil� bouzovský� zlatník� Michal�
Mayer,� jehož� figurka� je� rovněž� součás-
tí� betlému.� No� a  druhá� figurka� patří�
zakladateli� obuvnické� dynastie� ze� Zlí-
na�Tomáši�Baťovi,�člověku,�jenž�se�pro-
slavil� takřka� na  celém� světě� a  který� se�
vzorně�staral�o své�zaměstnance.�Figur-
ku� doplňují� i  originální� Baťovy� floky,�
které� se� ve  Zlíně� dochovaly.� Dnes� vy-
robí�Baťovy�továrny�ročně�220�milionů�
párů� obuvi� ve  24� továrnách� po  celém�
světě.�Návštěvu�Tomáše�Bati�v Lošticích�
přislíbil�i zlínský�hejtman�Radim�Holiš.

Navštívil Tomáš Baťa někdy Lošti-
ce?
Nejenže� navštívil,� ale� velice� se� mu�
ve zdejším�kraji�zalíbilo.�Rozhodl�se,�že�
zde� postaví� jeden� ze� závodů� na  výro-
bu� bot,� přivede� sem� železnici� a  dá� zde�
lidem�práci.�Jeho�plány�se�bohužel�neu-

skutečnily,�tragicky�zemřel�v roce�1932.�
Dnes� mohly� být� Loštice� známy� nejen�
tvarůžky,�ale�také�výrobou�bot.�

Které figurky Vám nejvíce přirostly 
k srdci a proč?
Je�to�jako�s dětmi�–�copak�se�dá�říci,�kte-
ré� máte� nejraději?� Betlém� jsem� založil�
v roce�1994�a  jednou�z prvních�figurek�
byla�figurka�významného�občana�Loš-
tic,�pana�Antonína�Schwarze,�zpodob-
něného� jako� zpěváka� na  kúru.� Od  té�
doby�přibývá�do betléma�každý�rok�ně-
kolik�figurek,�nejen�osobností,�ale�i po-
hádkových�a jiných�figurek.�V současné�
době�je� jich�již�více�než�tři�stovky.�Jsou�
mezi�nimi�například�figurky�básníka�Ji-
řího� Wolkera,� malíře� Libora� Vojkůvky,�
zápasníka� Gustava� Frištenského,� ces-
tovatele�Jana�Eskymo�Welzla�či�morav-
ského�obra�Josefa�Drásala�nebo�básní-
ka� a  zpěváka� Karla� Kryla.� Nechybí� ani�
Adolf�Kašpar,�Alfons�Mucha,�Leoš�Janá-
ček�a Max�Švabinský.�Životopisy�všech,�
kteří� jsou� v  betlému� zpodobněni,� jsou�
zpracovány�v kronice,�kterou�si�mohou�
návštěvníci�betlému�listovat.�

Váš betlém se v  průběhu let stal 
známým nejen u  nás, ale i  ve  svě-
tě. Odkud odevšud sem lidé přijíž-
dějí?
Každý�rok�zde�přivítám�stovky�návštěv-
níků,� nejvíce� samozřejmě� o  vánocích,�
kdy� je� betlém� otevřen� denně.� Díky� in-
ternetu� se� o  něm� dozvídají� lidé� prak-
ticky�na celém�světě�a přivítal�jsem�zde�
návštěvníky�nejen�od nás,�ale�z celé�Ev-
ropy� i  ze� zámoří.� Jako� každý� rok� bude�
i  letos� betlém� otevřen� přes� vánoce� až�
do 6.�ledna,�kdy�je�svátek�Tří�králů. 

Děkuji za odpovědi.
Text a foto: Miroslav Čáslavský

Při�mém�křtu�mě�držel�na rukou�můj�kmotr�
Jan�Macek�z Králce�u Šumperka.�Byl�to�ce-
loživotní�železničář�–�strojvůdce�a neoby-
čejně�hodný�člověk.�Narodil�se�v roce�1893�
a po vychození�školy�v tehdejším�Rakous-
ku-Uhersku�se�dal�na dráhu�strojvedoucí-
ho.�Jeho�kariéru�u železnice�ovšem�přeruši-
la�první�světová�válka,�do níž�musel�v roce�
1914� jako� jedenadvacetiletý� naruko-
vat.� „Ve válce�byl� raněn,�kulka�mu�prolét-
la� tváří,� ale� nezabila� ho.� Po  vyléčení� mu-
sel�zpátky�na frontu,“�vzpomíná�na svého�
otce� jeho� syn� Miroslav.� Kmotříček� (jak�
jsme� ho� jako� děti� nazývaly)� se� tak� dostal�
zpět�na ruskou�frontu,�kde�ovšem�i se�svým�
o sedm�let�starším�bratrem�přeběhl�do rus-
kého�zajetí�a později�vstoupil�do řad�legi-
onářů.�Poté,�co�Rusko�po bolševické�revo-
luci�uzavřelo�mír�s Německem,�byla�cesta�
pro� legionáře� do  Evropy� uzavřená.� Kmo-
tříček� proto� putoval� spolu� s  dalšími� legi-
onáři� po  bajkalsko-amurské� magistrále�
k Tichému�oceánu�a odsud�lodí�kolem�svě-
ta�do italského�Terstu.�

Po návratu�do vlasti�se�kmotříček�mohl�
vrátit�na dráhu�jako�strojvedoucí�a v této�
práci� strávil� celý� svůj� život,� do  důchodu�
odešel�někdy�v padesátých�letech,�nevím,�
zda�ještě�před�svojí�šedesátkou,�jak�to�bylo�
v  profesi� strojvedoucího� zvykem� za  první�
republiky.� Za  komunistů� to� totiž� železni-
čáři�měli�„nahnuté“,�zvláště�za prezidenta�
Antonína�Zápotockého.

Takže�ještě�jako�malý,�snad�čtyřletý�kluk�
jsem�měl�možnost�vidět�parní�lokomotivu�
(tuším�řady�354),� jejíž�prohlídku�mi�kmot-
říček� umožnil� při� krátké� přestávce� na  ná-
draží� Olomouc� Nová� Ulice.� Dodnes� mám�
v paměti�rozevřenou�tlamu�pece,�z níž�šle-

haly� plameny,� měnící� vodu� v  páru.� Práce�
strojvedoucího� v  těch� dobách� byla� mno-
hem� náročnější� a  těžší� než� dnes.� Kmot-
říček� si� jako� „památku“� na  ni� odnesl� bo-
lavé� nohy,� na  nichž� musel� celou� dobu�
směny�na lokomotivě�stát�a sledovat�boč-
ním�okénkem�v mrazu�i vedru�trať�před�se-
bou� s  mrkajícími� světýlky� petrolejových�
návěstidel.�Těžká�a zodpovědná�práce.�

Za  války� se� kmotříček� seznámil� s  mojí�
bábinkou,� Boženou� Čáslavskou,� která,�
jako�vdova�po železničáři,�výpravčím�Lud-
víkovi� Čáslavském� (1893� –� 1925),� chodila�
ke  stejnému� lékaři� jako� kmotříček.� A  díky�
této� známosti� z  čekárny� u  lékaře� se� Jan�
Macek�stal�v roce�1947�mým�kmotrem.�To,�
jak�mě�při�křtu�držel�na rukou�si�samozřej-
mě� nepamatuji,� kmotříčkovu� dobrou� po-
vahu�a  jeho�vůni�po  jablkách�mám�v pa-
měti�dodnes.

„V  době války bydlel kmotříček 
na  ubytovně v  Olomouci a  do  rodné-
ho Králce se vrátil až po roce 1945. „Ta-
tínek byl velký vlastenec, legionář a So-
kol, a  tak nechtěl zůstat v  Králci, který 
po roce 1938 padl do německých rukou. 
Mohl by sice pracovat v  blízkém Šum-
perku, ale to by se musel vzdát českého 
občanství a přijmout německé. A to pro 
něho bylo nepřijatelné!“ vysvětluje� jeho�
syn�Miroslav.�

I  po  válce� nás� kmotříček� často� navště-
voval� a  já� mám� vzpomínky� na  něho� hlu-
boce�zaryté�v paměti.�Zemřel�v roce�1968�
a je�pochován�na hřbitově�v Dolních�Stu-
dénkách,�pod�něž�Králec�spadá.�Bude-li�mi�
osud� milostiv,� snad� se� s  ním� tam� „naho-
ře“�někdy�setkám�a budeme�si�moci�popo-
vídat�o dráze,�která�byla�i mým�osudem�–�
strávil�jsem�na ní�prakticky�celý�svůj�život.

Jaroslav Beneš, řezbář samouk

Posezení se synem mého kmotříčka Miroslavem Mackem (vpravo)Celkový pohled na loštický betlém

Miroslav Čáslavský Vzpomínka na kmotříčka, strojvedoucího a legionáře

Figurka 
Tomáše Bati, 
významného 
podnikatele 
ze Zlína



Katastrofa
„Pane Horáček, vy jste ještě nezažil 
katastrofu ve vlaku?”
„Ale ano, jednou jsem omylem políbil 
v tunelu otce místo dcery!“

Tunel
Cestující vidí, že mu vlak ujel, rozeběh-
ne se za ním, za chvíli se potrhaný vra-
cí.
„Chytil jste ho?”
„Ano, ale v tunelu se mi potvora vytr-
hl!”

Znalec
V  kupé osobního vlaku se muž pořád 
kouká z okna, až to spolucestující ne-
vydrží a  říká: „Prosím vás, přestaňte! 
Můžete se zabít!”
A  ten muž opáčí: „Nebojte, já tady tu 
trať znám jako vlastní kecky. Teď při-
jdou tři be-be-be-betonový sloupy.”

U zkoušky
Výpravčí Pepa je u zkoušky z železnič-
ních předpisů.
„Proti sobě jedou dva rychlíky, co udě-
láte?”
„Dám semafor na STŮJ.”
„Zařízení vám nefunguje.”
„Přehodím výhybku.”
„Nestačíte doběhnout.”
„Zamávám červeným praporkem.”
„Nemáte.”
„Zavolal bych manželku.”
„A na co manželku?”
„Řekl bych jí: Stará, honem, pojď se 
podívat. Teď uvidíš rachot, jaký jsi v ži-
votě ještě neviděla.”

Kameňák
Víte, jak se pozná, že se na  železnici 
stávkuje?
Nijak!

A na závěr…  o důchodcích
Víte, že životní úroveň dnešních dů-
chodců u  nás, například v  Karlových 
Varech, je stejná jako v  americkém 
městě New York?
Oba si mohou ze svého důchodu kou-
pit letenku do Prahy!

Povídají si dvě důchodkyně u  samo-
obsluhy: „To je neuvěřitelné, jak jsou 
dnes ti mladí spořiví. Zrovna včera 
jsem viděla čtyři z nich, jak kouří spo-
lečně jednu cigaretu… a ještě se tomu 
velice smějou!?“

Šetřit umí i  starší. Manželé v  letech 
sedí u televize a žena povídá: „Táto, co 
myslíš, neměla bych navštívit ten nový 
kosmetický salon, co tu inzerují, zdá se 
mně, že mám na krku vrásky?“
Manžel na  to: „Nevyhazuj zbytečně 
peníze… a obleč si rolák!“ 
 Zdroj: Internet

Silvestrovské ozvěny Antonína Klecha

pf 2024

My�tady�jezdíme�pomalu�a se�zpožděním,�
abyste�si�tu�jízdu�za ty�peníze�co�nejvíc�užili 

Bóže,�ten�je�dlouhý…! Rychlost taky není vše. Dřív jsem se koukal na krajinu 
a taky na holky. Kresby:  JAROMÍR GOTTVALD

Neuvěřitelné!�Opravdový�výpravčí 

Vydrž,�tatínek�jde�za chvíli�do služby�a pak�si�budeš�hrát�zase�ty… 

Beze�slov 

„Je�tady�pohoda,�blbý�je�to�akorát�v den�výplaty�…kdo�má�ty�prachy�tahat!“ 

„Jsou�vaše�odbory�dostatečně�silné?“ 

„…Naše�odbory�jsou�velmi�silné!“ 

Že�u nás�odjel�vlak�bez�strojvedoucího?�No,�
bóže,�v Japonsku�je�to�normální 

Beze�slov Že�byli�zrušeni�výpravčí,�tak�to�vím.�A strojve-
doucí? 

Na železnici se ale dějí věci! (i letos pár vtipů ze světa vlaků a kolejí)

Smějeme se s Novým rokem


